

上海城市规划

2020 总第152期

主管 上海市规划和自然资源局

主办 上海市城市规划设计研究院

中国科技核心期刊

3

SHANGHAI URBAN PLANNING REVIEW 精心规划 惠泽千秋

《中国学术期刊网络出版总库》全文收录 《中国学术期刊影响因子年报》统计源期刊 《中国核心期刊(遴选)数据库》全文收录

美国《乌利希期刊指南》(Ulrich's Periodicals Directory) 收录期刊 中国人文社会科学引文数据库来源期刊 中国工程咨询行业十佳报刊

本期主题：儿童友好型城市





目次

儿童友好型城市	1 现代主义城市中的儿童与儿童友好型空间 刘磊 雷越昌 吴晓莉 魏立华
	8 建成环境对儿童独立活动性的影响综述及研究趋势探索 刘堃 高原 李茹佳 胡肖涵
	14 在游戏中成长：英国的儿童游戏环境营造经验 董慰 闫慧中 董禹
	20 儿童友好导向的生态社区公共空间设计策略研究——以中新天津生态城为例 陈天 王佳煜 石川淼
	29 儿童友好视角下街道空间安全设计策略实证探索——以北京老城片区为例 梁思思 黄冰冰 宿佳境 张鹤鸣
	38 基于儿童友好城市理念的天津市旧居住区儿童安全出行路线比较研究 曾鹏 奚雪晴 蔡良娃
	47 儿童友好型城市生活性街道空间品质识别研究——以武汉市南京路与尚隆路为例 贺慧 戴梦缘 李婷婷 杜涛
54 住房市场化背景下我国社区儿童游戏场营建模式及其问题初探 徐苗 龚玘 张莉媛	
规划实践	63 城市社区中15分钟社区生活圈的规划实施方法和策略研究——以上海长宁区新华路街道为例 杨晰峰
	69 平原河网城市滨水空间更新改造实践——以上海青浦环城水系公园为例 陈庆江 季永兴
	75 城市建成区色彩规划与治理——以上海市普陀区为例 褚欣 叶锺楠 黄莎莎
专家座谈	82 提升乡村风貌开展村庄设计 上海市城市规划设计研究院 提供
城市研究	84 “时空过程”视角下上海郊区半城市化地区的格局演变及其对地区发展的作用 陈晨 刘爽 颜文涛
	93 上海撤制镇创新田园社区发展模式探索——以余山镇天马社区规划为例 王梦亚 黄婧
	101 基于公众视野的城市街道更新评价研究——以上海为例 刘江德 徐磊青
	109 街道设计引导体系构建初探——以《厦门市街道设计导则》为例 祁艳
	117 基于手机上网数据的体育设施规模测算——以上海徐家汇体育公园城市设计为例 王燧 李涛 李振耀 周锐 王新军
	123 风貌保护道路户外招牌（牌匾）审美评价量化研究——以上海市福州路为例 张辉 钱锋 梁夏 袁铭
129 轨道交通建设与城市外围城镇发展的互动模式研究——以上海为例 樊鸿伟 汪思慧	
国外规划	137 促进自行车交通发展的美国规划经验与借鉴 蒋希冀 叶丹
	144 法国可持续城市化理念和实践经验借鉴 金岚
规划信息	151

本刊启事

1. 作者投稿不得侵犯他人著作权。
2. 本刊所发文章仅代表作者观点。欢迎对本刊所登文章开展学术批评和讨论。
3. 本刊对来稿保留修改权，对所发文章享有中文专有版权（含数字版权），请勿一稿多投。如有异议，请事先声明。
4. 本刊文章不得擅自转载。若需转载，必须事先征得本刊编辑部和作者同意。
5. 限于人力和物力，来稿一律不退，敬请作者自留底稿。
6. 读者所订杂志如有装订、印刷质量问题，请与印刷厂联系。

出版日期：2020年6月



Contents

CHILD-FRIENDLY CITY	<ul style="list-style-type: none"> 1 Children and Child-friendly Spaces in Modernist Cities LIU Lei, LEI Yuechang, WU Xiaoli, WEI Lihua 8 The Influence of Built Environment on Children's Independent Mobility: Reviews and Research Tendency LIU Kun, GAO Yuan, LI Rujia, HU Xiaohan 14 Growing up through Play: Experience of Creating Children's Play Environments in the UK DONG Wei, YAN Huizhong, DONG Yu 20 Public Space Optimization Design of Ecological Communities with Child-friendly Orientation: A Case Study of Sino-Singapore Tianjin Eco-city CHEN Tian, WANG Jiayu, SHI Chuanmiao 29 Safety Street Design Strategies for Child-friendly Environment: An Empirical Study of Residential Community in Beijing Old City LIANG Sisi, HUANG Bingbing, SU Jiajing, ZHANG Heming 38 A Comparative Study of Children's Safe Travel Routes in Tianjin's Old Residential Areas Based on the Concept of Child-friendly City ZENG Peng, XI Xueqing, CAI Liangwa 47 Research on Space Quality Identification of Living Street in Child-friendly City: A Case Study of Nanjing Street and Shanglong Street in Wuhan HE Hui, DAI Mengyuan, LI Tingting, DU Tao 54 A Pilot Examination of the Community Playground Development in China after Housing Reform XU Miao, GONG Pin, ZHANG Liyuan
PLANNING PRACTICE	<ul style="list-style-type: none"> 63 The Planning and Implementation of 15-minute Community Life Circle in Communities: A Case Study of the Pilot Practice of Xinhua Road in Changning District YANG Xifeng 69 The Practice of Urban Waterfront Renovation in the Plain-river System: A Case Study of Qingpu River System, Shanghai CHEN Qingjiang, JI Yongxing 75 Urban Color Planning and Management in Urban Built Environment: A Case Study of Putuo District of Shanghai CHU Xin, YE Zhongnan, HUANG Shasha
EXPERT FORUM	<ul style="list-style-type: none"> 82 Improving Rural Landscape and Conducting Village Design SUPDRI
URBAN RESEARCH	<ul style="list-style-type: none"> 84 The Changing Patterns of Peri-urban Areas in Shanghai from the Perspective of Spatial-temporal Process and Their Impacts on Area Development CHEN Chen, LIU Shuang, YAN Wentao 93 Exploring the Development Model of Innovative Rural Communities for Towns without Administrative Authorization in Shanghai: A Case Study of Tianma Community Planning in Sheshan Town WANG Mengya, HUANG Jing 101 Research on Evaluation of Urban Street Regeneration Based on Public Vision: Cases Study of Shanghai LIU Jiangde, XU Leiqing 109 A Preliminary Study on the Construction of the Street Design Guidance System: A Case Study of <i>Xiamen Street Design Guidelines</i> QI Yan 117 Scale Estimation of Sports Facilities Based on Mobile Phone Internet Data: A Case Study of Urban Design on Xujiahui Sports Park in Shanghai WANG Yi, LI Tao, LI Zhenyao, ZHOU Rui, WANG Xinjun 123 A Quantitative Study on the Aesthetic Appreciation of Outdoor Signs on Historical Streets: A Case Study of Fuzhou Road in Shanghai ZHANG Hui, QIAN Feng, LIANG Xia, YUAN Ming 129 Interactive Mode of Rail Transit Construction and Urban Development: A Case Study of Shanghai FAN Hongwei, WANG Sihui
FOREIGN URBAN PLANNING	<ul style="list-style-type: none"> 137 American Planning Experiences and Lessons in Promoting Bicycle Transportation Development JIANG Xiji, YE Dan 144 Learn from the Concept and Practical Experience of Sustainable Urbanization in France JIN Lan
URBAN PLANNING INFO	<ul style="list-style-type: none"> 151

NOTICE

1. The authors shall not infringe copyright.
2. The articles represent the views of the authors. Comments and academic criticism of any kind are highly appreciated.
3. The editorial department reserves the right of amending the articles and Chinese copyright (including digital copyright). Please do not duplicate submission. If you have any questions, please advance statement.
4. If reprinting is required, agreement from the editorial department and the author is kindly requested.
5. Due to limited human and material resources, contributions will not be sent back.
6. For binding and printing issues, please contact the printing house.